
Výroční zpráva předsedy České pirátské strany za rok
2021

Vážené Celostátní fórum Pirátů, milé Pirátky i Piráti, přátelé,

po roce před vás opět předstupuji s představením výroční zprávy o stavu České pirátské strany k
dnešnímu dni.

V roce 2018 jsme schválili pirátskou strategii, která měla pro konec volebního období v Poslanecké
sněmovně dva klíčové cíle – vyhrát v parlamentních volbách 2021 a podílet se na sestavení příští vlády. I
když se druhý z těchto cílů podařilo splnit, a lze proto jeho naplnění hodnotit za “úspěšné”, nemohu jako
předseda strany, který bezpochyby nese břímě odpovědnosti za její směřování a výsledky práce, hodnotit
rok 2021 za úspěšný jako celek. Naopak, i přes dílčí výsledky v Poslanecké sněmovně, v krajích či
městech, utržila Česká pirátská strana díky neúspěchu v parlamentních volbách těžkou lekci. Patrně
největší za dobu své existence. Ale popořadě.

Do roku 2021 jsme vstoupili úspěšně zvládnutým online Celostátním fórem, definitivně jsme se
etablovali v krajských zastupitelstvech či ve vedení krajů a i nadále jsme v jednotlivých patrech české
politiky čelili pandemické krizi a neúnavně nabízeli řešení pro její překonání. Bezprostředně po
Celostátním fóru, na kterém byla schválena koaliční spolupráce s hnutím Starostové a nezávislí, byly
zahájeny nezbytné kroky vztahující se k volbám a předvolební kampani. Byl sestaven centrální volební
štáb, budovaly se krajské volební struktury, probíhaly intenzivní přípravy na volebním programu. Naše
píle a pracovitost, vybudovaná reputace, pirátská dravost a v neposlední řadě také jakýsi společenský
“wow efekt” se zahájené spolupráce se Starosty z nás na začátku jara udělaly hlavního vyzyvatele
dosluhující vlády a favorita voleb. Na vysoká očekávání spojená s touto rolí se všemi zápory, které se s
ní vážou, jsem jako předseda upozorňoval. Bohužel jsme nebyli dostatečně připraveni a v konečném
důsledku jsme ji z velké části nezvládli.

Nerad bych připomínáním dezinformační kampaně, která vzápětí v nebývalé míře vůči Pirátům přišla,
utíral slzy na tvářích mnohých z nás či žádal o přátelské objetí útěchy. Politika je tvrdá disciplína. Není v
ní takřka žádný prostor pro sentiment. Udělali jsme chyby. Udělal jsem je já jako předseda, lídr koalice a
kandidát na předsedu vlády. Udělali jsme je na centrální úrovni, která řídila kampaň a přijímala důležitá
strategická rozhodnutí.

Detailní popis průběhu volební kampaně, který zapříčinil výrazně nižší volební výsledek než původně
vytyčený a především katastrofální zisk pouhých 4 poslaneckých mandátů, je obsahem analýzy, kterou
zpracoval Mediální odbor na základě vstupů z různých týmů i jednotlivců. A bude brzy k dispozici.
Nebudu zde tak rozebírat jednotlivé chyby a přešlapy. K tomu slouží právě tato analýza. Zmíním ale
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komplexní problém, který mne trápí. Nejen, že se projevil v podzimní kampani, ale má bohužel potenciál
přetrvat a mít proto negativní vliv i na budoucnost naší práce a strany jako celku. Proto ho musíme řešit.

Od historického vstupu Pirátů do Poslanecké sněmovny v roce 2017 jsme více či méně uspěli ve všech
následujících volbách. Kromě poslanců máme starosty, primátora, senátory, europoslance a krajské
radní. Piráti jsou dlouhodobě úspěšnou stranou. O tom není sebemenších pochyb. Nicméně pro
zvládnutí rychlého politického růstu je třeba také odpovídající růst personálního zázemí, práce s talenty,
zefektivnění struktur, profesionální politická strategie a mnoho dalšího, na čemž je třeba ještě
zapracovat. Všechny nabyté politické funkce sebou přinášejí, mimo jiné, skutečně velkou personální
náročnost, která jde ruku v ruce s tlakem na neustálý rozvoj osobních kompetencí našich politiků a
odborných týmů. Tato náročnost potom plodí přetížení mnohých z nás, včetně mé vlastní osoby, z čehož
mohou vznikat rozhodnutí, která se s odstupem času jeví jako nedobrá či dokonce špatná. Je proto
nezbytné i nadále pracovat na rozšíření členské základny, profesionalizovat a zrobustňovat ji, pracovat
na expertíze a zvyšování kompetencí a vytvářet dostatečné podmínky pro osobní rozvoj každého z nás.
Protože ve výsledku jsme to pouze my, o koho se můžeme v následujícím nelehkém období opřít. People
are all that we have.

V náročné povolební atmosféře jsme společně s hnutím STAN vstoupili do vyjednávání o vládě s koalicí
SPOLU. S vědomím rozdaných karet po volbách byla naše pozice ve vyjednáváních složitá. Nicméně s
mírným odstupem času hodnotím vyjednané podmínky včetně získaných resortů za adekvátní naší
aktuální politické síle na celostátní úrovni. Velice mne těší silný mandát, který jsme jako strana
vstupující do vlády dostali od členské základny, která většinově souhlasila s naším vládním angažmá.
Piráti v České republice budou první pirátskou stranou na světě, která bude prosazovat svoje ideje v
exekutivě na celostátní úrovni.

Chtěl bych na tomto místě poděkovat všem, kteří v minulém roce pomáhali prosazovat pirátský program
v městech, krajích, v Poslanecké sněmovně či Senátu nebo EP. Všem, kteří pomáhali straně v jejím
dalším rozvoji. Všem, kteří se jakýmkoliv způsobem připojili k práci na volební kampani. Všem, kteří stáli
za námi a pomáhali v náročném povolebním období. Byť to nebylo jednoduché, věřím, že právě tato
nabytá zkušenost se nám v mnohém vrátí. Že z ní vyjdeme poučenější, zapracujeme na našich slabších
stránkách a ještě víc rozvineme ty silné, budeme otevření novým nápadům a nutným změnám, kdy ale
zároveň zachováme to, co nám v minulosti fungovalo a funguje, na čem jako Piráti stojíme.
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Pirátská strana 2021 - základní fakta a data

● Pirátská strana v roce 2021 oslavila 12 let od svého založení

● Piráti mají v tuto chvíli zastoupení ve všech patrech české politiky, podílí se i na rozhodování v
EU:

○ V Evropském parlamentu zastupují Piráty 3 poslanci, 1 zástupce byl zvolen za
Německou pirátskou stranu - jsme součástí čtvrté nejsilnější frakce, Marcel Kolaja je
místopředsedou Evropského parlamentu

○ V Parlamentu České republiky mají Piráti zastoupení:
■ Sněmovna – 4 poslankyně a poslanci, Olga Richterová se stala

místopředsedkyní Sněmovny
■ Senát – senátorka a senátor za Piráty, 5 senátorů zvolených s podporou Pirátů,

stálý volební výbor již v roce 2021 zahájil přípravy na další senátní volby, které
proběhnou v roce 2022

○ Na krajské úrovni má Pirátská strana 112 zastupitelů ve 14 krajích včetně Prahy,
přičemž v 10 jsme v jejich vedení

○ Na komunální úrovni se podílíme na vedení tří největších měst v ČR (Ostrava, Brno a
Praha) – máme 1 primátora, 26 radních (2 jsou za STAN ze společné kandidátky v
Olomouckém kraji) a téměř 200 komunálních zastupitelů

● Pirátská strana má k datu 30. listopadu 2021 1 198 členů. Plánovaný růst členské základny,
komplikovala pandemická situace a nemožnost osobního setkávání, meziroční přírůstek oproti
roku 2020 činí 84 členů. I přes neúspěch v podzimních volbách do PSP se na podzim roku 2021
zvedla vlna zájmu o členství a je tedy výzvou tuto příležitost proměnit a do dalších voleb
vstoupit s početnější členskou základnou.

● Vzhledem ke slabému výsledku ve sněmovních volbách 2021 byla strana nucena přistoupit k
výraznému snížení provozních výdajů centrály s cílem zajistit dlouhodobou udržitelnost a
vyrovnanost rozpočtu ve čtyřletém období do dalších sněmovních voleb.
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Plnění strategie
Pirátské strany v roce 2021 a výzvy pro rok 2022 za jednotlivé oblasti

Republikové předsednictvo (RP)

Co se podařilo:
● I v roce 2021 pokračovala práce předsednictva na lepším proudění informací napříč stranou,

nově například prostřednictvím DISCO - diskuzí s centrálními orgány, které se konají minimálně
1x za 14 dnů (v době voleb ale mnohem častěji).

● I přes vytíženost ve volebním roce se podařilo dle předpokladu 4x uspořádat setkání výkonných
týmů – SVÝT. Pokračovalo i pravidelné setkávání s předsednictvy krajských sdružení, RP se
snažilo i o maximum povolebních výjezdů do krajů (některé byly nakonec vzhledem k situaci
realizovány online).

● V roce 2021 probíhala další fáze projektu Respekt je profi ve spolupráci s Konsent.
● Podařilo se završit přípravu Pirátského politického institutu – Institut π, jeho oficiálním

založením a zvolením členů správní rady.
● V rámci iniciativy Senioři na palubě, která vznikla již v srpnu 2020, se v letošním roce podařilo

vytvořit tzv. Stříbrný program a zadařilo se i úspěšné zapojení seniorů do předvolební kampaně
nejen při jízdách autobusem “Stříbrný šíp”.

● Mladé Pirátstvo spoluvytvářelo a realizovalo kampaň zaměřenou na mladou generaci, v níž byla
akcentována pro mladé lidi důležitá témata jako jsou dostupné bydlení, stav životního prostředí,
sexuální násilí, duševní zdraví atd. a po celý rok se věnovalo i přidruženým aktivitám jako byly
např. mezigenerační diskuze se Seniory na palubě. Za všechny aktivity jim patří velké díky,
stejně jako Seniorům na palubě.

Co se nepodařilo:
Nezadařilo se dosáhnout očekávaného výsledku ve volbách do PSP. Bohužel jsme vzhledem k
vytíženosti směrem k volbám odložili proces reformy odborně-politické sekce Pirátské strany. Na
mandát v předsednictvu ještě před jeho vypršením rezignoval jeden z místopředsedů.

Výzva: Bude nutné dále pokračovat na zdokonalování proudění informací ve straně nejen s ohledem na
transparentnost, ale i prevenci zahlcenosti členů či volených zástupců prostřednictvím prioritizace
(důležitost a relevance informací). Další výzvou bude udržení funkčních vztahů mezi stranou, vládou a
koaličními partnery. Nové předsednictvo zvolené v lednu 2O21 se bude muset poprat i s uchopením
rozpočtových limitů a potřeb rozvoje, stejně jako nastavení politické strategie a příběhu na další 4 roky.
Je třeba se nadále soustředit na podporu růstu členské základny. S růstem počtu členů pokračuje i výzva
rozdělení jasných kompetencí a odpovědností jak v rámci RP, které by mělo jít v tomto příkladem, tak i
napříč dalšími stranickými orgány (RV, odbory, resortní týmy atd.).

Republikový výbor (RV)

Co se podařilo:
● Republikovému výboru se podařilo udržet pravidelná setkávání na zasedáních, která se v roce

2021 s ohledem na složitou epidemiologickou situaci odehrávala spíše online, zadařilo se
alespoň jedno osobní setkání v Pardubicích.
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● Daří se i plynulá komunikace mezi zasedáními, která probíhá prostřednictvím pravidelných
konferenčních hovorů 1x měsíčně, případně mimořádných hovorů ke konkrétním tématům,
operativa se vypořádává prostřednictvím Zulipu.

● Většina činnosti výboru byla letos silně ovlivněna volbami do PS, dohledem nad nimi a řešením
problémů, které postupně vznikaly. RV například v rámci svých kompetencí schválil v několika
kolech volební program a Povolební strategii koalice Pirátů a Starostů.

● V předvolebním shonu i během vládního vyjednávání prokázal RV dostatečnou akceschopnost a
flexibilitu.

● Větší aktivizace členů, která byla výzvou pro rok 2021, se podařilo docílit zřízením trvalých
pracovních skupin RV, což mělo i vedlejší pozitivní efekt otevírání většího množství témat na
půdě RV.  Proces aktivizace dále pokračuje, vznikl průvodce a vzniká nástěnka člena RV.

● Bylo přijato Doporučení “Etika kampaňování ve vnitrostranických volbách”, které bude RV v
dalším období rozpracovávat.

● RV se trvale snaží i o lepší komunikaci svých činností dovnitř strany.

Kde byly rezervy:
● Nepodařilo se ve stanovené lhůtě splnit úkol týkající se doplnění procedur stran členů vlády

vyplývající z jednání CF 5/2021.
● Zpětně hodnoceno mohl být Republikový výbor při vykonávání volebního dohledu důraznější.
● Při jednáních o předvolebním i vládním postupu vyzněla aktivita RV v mnoha případech na

prázdno.

Výzva: Pokračuje výzva z loňského roku ohledně dokončení reformy odborné sekce, kterou se vlivem
vnitrostranických tlaků v roce 2021 nepodařilo dotáhnout do zdárného konce. Republikový výbor bude
také dále pracovat na dokončení procesu zavedení trvalých pracovních skupin.

Poslanecký klub Pirátů v PSP ČR

Co se podařilo:
● Poslaneckému klubu se podařilo prosadit úpravy v pandemickém zákoně, které zavedly

kompenzace, omezily šikanózní opatření a pomáhají efektivněji bojovat s covidem.
● Prošel návrh na vyšší nemocenskou pro osoby v karanténě a na podporu živnostníků a dohodářů

během pandemie.
● Velkým úspěchem bylo prosazení návrhu na zrušení kojeneckých ústavů a jejich transformaci na

podpůrné a preventivní služby, dále také prosazení 14 denní otcovské dovolené.
● Piráti stáli u zrodu legislativy, která znamená konec dětských dluhů.
● Sněmovna v roce 2021 schválila digitalizační zákon s mnoha pirátskými návrhy. Klíčový

digitalizační balíček, tzv. DEPO navazuje na již dříve schválený zákon o právu na digitální službu.
● Pirátští poslanci a poslankyně spoluprosadili návrh, aby se z tendru na Dukovany vyřadilo Rusko

a Čína.
● Dobrou zprávou bylo přijetí kompromisního návrhu změny Volebního zákona. I nadále se Piráti

budou zasazovat o prosazení korespondenční volby.
● Podařilo se prosadit návrh na lepší dostupnost léčebného konopí i odbourání nesmyslné

regulace u technického konopí bez omamných účinků.
● Náš koaliční program byl průřezově hodnocen jako nejlepší.
● Soudní dvůr EU nám dal za pravdu ve sporu o Turów.
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● Po volbách jsme podepsali koaliční smlouvu v rámci pětikoalice a Olga Richterová se stala
místopředsedkyní Sněmovny.

● V roce 2021 se poslanecký klub v rámci celostranické iniciativy snažil o větší zapojení všech
generací – besedy s poslanci a seniory atd. (vzhledem k situaci zejména online).

Návrhy, které nezískaly podporu:
● Bohužel se nepodařilo prosadit zásadu 1 dlužník = 1 exekutor, tento návrh neprošel.
● Zavedení klouzavého mandátu pro ministry z řad poslanců nám zamítl Senát, stejně jako

rozšíření pravomocí NKÚ .
● Neprošel zákon o lobbingu a whistleblowingu ani navýšení platů učitelů na 130 % průměrné

mzdy, které si ANO na poslední chvíli samo vyobstruovalo.

Výzva: V roce 2022 bude hlavní pokračování v práci na legislativním procesu u rozjednaných zákonů z
minulého období. V dalším volebním období bude naše práce pokračovat v rámci pětikoalice, ovšem se
samostatným klubem oslabeným na pouhé 4 poslance a poslankyně.

Pirátští senátoři a senátorky v klubu SEN21 - Piráti

V průběhu roku 2021 se konalo celkem 15 schůzí Senátu PČR

Co se podařilo:
● Zamítnutí novely zákona o zadávání veřejných zakázek, která by byla nadbytečná a šlo o

nesystémové řešení, které otevíralo dveře možné  korupci.
● Z naší iniciativy podalo v dubnu celkem 57 senátorek a senátorů napříč kluby návrh k Ústavnímu

soudu na zrušení diskriminace farmářských trhů během pandemie. Vláda obratem napadená
diskriminační opatření rozvolnila.

● Postavili jsme se za malé a střední podnikatele. Z naší iniciativy byla k Ústavnímu soudu
podána také stížnost 63 senátorek a senátorů proti vládnímu omezení maloobchodu. Ústavní
soud nám dal ve svém rozhodnutí za pravdu a konstatoval, že vláda protiústavně diskriminuje
podnikatele.

● Prosazení návrhu na zrušení kojeneckých ústavů a jejich transformaci na podpůrné a preventivní
služby a prodloužení hranice věku dítěte pro návštěvu dětských skupin.

● Podařilo se prosadit, aby v zákoně o nemocenském pojištění byla prodloužena tzv. otcovská
dovolená z 1 na 2 týdny.

● Podařilo se posunout o kus dále místní příslušnost exekutorů. Návrh Adély Šípové na zavedení
teritoriality v září Senát poslal k projednávání výborům.

Návrhy, které nezískaly podporu:
● Rozšíření pravomocí NKÚ, zavedení klouzavého mandátu pro ministry z řad poslanců
● V Senátu se nepodařilo prosadit pojistky zabraňující miliardovému předražení dostavby JE

Dukovany.
● Senátem neprošel návrh Václava Lásky na umožnění uznávání cizozemských rozhodnutí o

adopci dětí stejnopohlavními páry. Proto Václav Láska společně s Adélou Šípovou připraví
návrh, který by adopce umožnil v České republice všem nesezdaným a stejnopohlavním párům.
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● Prozatím nezískal podporu návrh Adély Šípové na zavedení teritoriality exekucí, tj. principu 1
dlužník = 1 exekutor. Teritorialitu se nepodařilo prosadit žádným z pozměňovacích návrhů, proto
Adéla Šípová předložila vlastní návrh zákona, který je nyní v 1. čtení legislativního procesu.

Návrhy, které získaly podporu v Senátu, ale byly přehlasované většinou ve Sněmovně:
● Přestože se v Senátu podařilo jednomyslně zamítnout nesmyslný stavební zákon, Sněmovna

Senát přehlasovala a stavební zákon vstoupil v platnost.
● V Senátu se podařilo prosadit návrh Přemysla Rabase k hornímu zákonu, díky kterému by kraje,

ve kterých se provádí těžba hnědého uhlí nebo kamene, dostaly více peněz, tj. prostředky pro
zlepšení ekologické situace v místě těžby. Bohužel návrh byl v PS přehlasován.

● Podařilo se prosadit návrh Václava Lásky o pojištění dětí cizinců s dlouhodobým pobytem. Ani
tento solidární návrh, který by pomohl rodičům-cizincům a zároveň by přinesl do systému
peníze, nenašel ve Sněmovně podporu.

Výzva: V roce 2022 budou největší výzvou podzimní senátní volby, kde je naším cílem získat další
pirátské senátory či senátorky a rozšířit tak náš senátorský klub. Velkou výzvou bude také prosazování
našeho liberálního programu v Senátu v současné situaci, kdy nemáme početní podporu v Poslanecké
sněmovně a většinu mají v obou komorách konzervativní strany.

Delegace Pirátů v EP

Co se podařilo:

● Podařilo se vyjednat dobrou parlamentní pozici k aktu o digitálních trzích, který má za cíl
nastavit férová pravidla na digitálních trzích a zabránit zneužívání dominantního postavení
technologickými giganty. Zejména je úspěchem prosazení podmínky pro interoperabilitu služeb.

● Marcelu Kolajovi se z pozice místopředsedy Evropského parlamentu podařilo prosadit jmenovité
a veřejné vzdálené hlasování Evropského parlamentu. Občané tak mají konečně možnost zjistit,
jak europoslanci hlasují o pozměňovacích návrzích.

● Podařilo se prosadit, aby covid certifikáty nediskriminovaly. Také se podařilo vyjednat, aby lidé
mohli mít certifikát v papírové podobě a aby byl zvýšen minimální standard pro ochranu
soukromí.

● Povedlo se do zprávy Evropského parlamentu prosadit výzvu k zákazu biometrického sledování
na veřejnosti, jako například využívání rozpoznávání obličejů. Evropský parlament plošné
šmírování takto odmítl vůbec poprvé. Je to důležitý krok pro nově vznikající pravidla pro
využívání umělé inteligence.

● Pracujeme na posílení kybernetické bezpečnosti. Jednak na aktualizaci směrnice NISD, která
má za cíl posílit společnou úroveň kyberbezpečnosti v Unii nastavením požadavků na
zabezpečení kritické infrastruktury. Dále se Mikuláš Peksa jako zpravodaj ve výboru ECON
věnoval evropské legislativě DORA. Ta stanovuje nová pravidla pro bezpečnost finančních údajů
a peněz. Legislativa sjednocuje a zkvalitňuje požadavky na zabezpečení IT finančních služeb a
hlášení incidentů, čímž minimalizuje dopady útoku a lépe tím chrání naše peníze.

● Markéta Gregorová se stala zástupkyní za Evropský parlament v panelu Konference o
budoucnosti Evropy. Konkrétně se účastní digitálně orientované pracovní skupiny. Propaguje
konferenci a informuje občany o jejím významu a výsledcích.

● Markéta Gregorová iniciovala i spolupracovala na usnesení Evropského parlamentu, které se
zaměřilo na ruské aktivity na Ukrajině, v souvislosti s Navalným a českým případem Vrbětic.

● Mikuláš Peksa jako zpravodaj připravoval vytvoření společného jednotného a nezávislého
etického rámce EU. Ten přispěje k větší transparentnosti lobbistických meetingů, zadávání
veřejných zakázek, přijímání darů nebo využívání transparentních bankovních účtů pro veřejné
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fondy. Mikuláš Peksa připravil návrh červnového usnesení Evropského parlamentu ke střetu
zájmů Andreje Babiše. K usnesení se přidala i významná část poslanců Babišovy politické
skupiny Obnova Evropy. Poslanci střet zájmů odsoudili a předložili seznam požadavků na
reformu kontrolních mechanismů České republiky, aby byly uvedeny do souladu s evropskými
standardy a střetu zájmů do budoucna předcházely.

Co se nepodařilo:

● Na jednu stranu se podařilo vyjednat řadu vylepšení udržení hlavních pirátských hodnot v
parlamentní pozici k aktu o digitálních službách, který aktualizuje 20 let stará pravidla na
internetu. Na druhou stranu, i když stanoviska výborů ECON a ITRE obsahovaly povinnou
interoperabilitu služeb, nepodařilo se je prosadit do zprávy výboru. Vládní orgány budou navíc
stále moci požadovat záznamy o činnostech osoby na internetu bez soudního příkazu. Vlády v
členských státech mohou rozhodnout o stahování "ilegálního" obsahu on-line.

● Evropský parlament schválil legislativu, která umožní plošné sledování soukromé komunikace
on-line pod záminkou boje proti zločinu. Komise zatím alespoň i díky naší iniciativě odkládá
legislativu, která má plošné šmírování soukromé komunikace nařídit.

● Europarlament schválil legislativu, která dává úřadům zemí Unie možnost přikázat odstranění
obsahu na internetu v souvislosti s bojem proti terorismu, což sebou může nést neblahý efekt
zásahů do svobody projevu a hrozby cenzury v celé Evropě. Přesto se podařilo do legislativy
prosadit řadu zlepšení. Zejména nejsou nařízeny automatické filtry obsahu a novinářský nebo
umělecký obsah má výjimku stejně jako obsah pro účely výzkumu.

Výzva: V roce 2022 čeká EP tým především finalizace aktu o digitálních trzích, aktu o digitálních
službách a také vyjednávání o regulaci umělé inteligence, ale i o Green Dealu. Všechny tyto legislativy
tak budou zásadní i pro české předsednictví. Jsme připraveni napnout síly a přispět k tomu, aby české
předsednictví proběhlo úspěšně a reprezentativně.

Mediální odbor (MO)
Co se podařilo:

● V zimě a na jaře se dařilo mediálně prodávat naše řešení a návrhy k pandemii, byli jsme vnímáni
jako kompetentní a konstruktivní opozice. Stejně tak byl dobře prezentován vznik koalice, což se
odrazilo i ve volebních průzkumech, kdy jsme se dostali až na špičku. Tohoto potenciálu se
bohužel nepodařilo vůbec využít (viz co se nepodařilo), v náročné povolební situaci se ale
důstojně mediálně odkomunikovalo převzetí resortů včetně našich vizí a spor s prezidentem o
Jana Lipavského. Pozitivně lze hodnotit také působení týmu community managementu
("odpovídačů"), který i přes velký nápor udržoval s veřejností efektivní komunikaci a snažil se
zodpovídat maximum otázek, což je u jiných stran spíše výjimkou

Co se nepodařilo:
● Strana se stala marginální silou nejvyšší české politiky vinou nezvládnutí své role v koalici a ve

strategickém řízení kampaně. Přišli jsme o většinu prostředků a personálu v kampani, což nejen
Mediální odbor negativně ovlivní minimálně na 4 roky. Nepodařilo se tedy naplnit výzvu MO z
loňska a za dlouholetou práci nepřišla odpovídající odměna v podobě možnosti se zásadním
způsobem podílet na řízení země a plnění programu. Současnou a budoucí práci Mediálního
odboru deformuje demotivace a krize strany v očích veřejnosti.

Výzva: Strana se musí vnitřně i mediálně stabilizovat, najít a používat účinné prostředky sebeprezentace
a způsoby efektivní práce s dezinformacemi a útoky. Potřebujeme udržet mediální aparát a rozvíjet
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dlouhodobě stagnující front-endové komunikační způsoby a platformy. Výzvou bude také vytvářet
regionální osobnosti pro komunální a krajské volby. Před komunálními volbami je zásadní, aby se
centrální MO zajímalo o regiony, pracovalo s nimi a dovolilo jim růst. Musíme iniciovat novou pirátskou
vlnu a poprvé v historii vyrobit zevrubnou a všeobjímající stranickou mediální strategii. Komunální volby
si žádají urychlené práce na převedení webů krajských a místních sdružení na Maják.

Personální odbor (PO)

Co se podařilo:
● Personální odbor odboural historickou a nepotřebnou administrativu uvnitř odboru, některé

reporty se podařilo automatizovat.
● Zavedli jsme headhunting na těžko obsaditelné pozice.
● Podařilo se doladit chyby v rámci výběrových řízení a tím odpadly stížnosti na průběh či délku

VŘ.
● Již v roce 2021 jsme zahájili šetření na odměně v rámci pozice vedoucího PO a jeho zástupce,

ušetřili jsme tím cca 20 %. Podařilo se také sestavení rozpočtu na rok 2022 s požadovanými
škrty 50 % a přitom zachování většiny lidí i projektů.

● Byl dokončen životní cyklus koordinátora, PO zaštítil kampaň v krajích a zavedl pravidelné
schůzky personálního odboru s předsednictvy krajských sdružení.

● Personální odbor se podílel na dokončení a prezentaci projektu Respekt je profi, zavedl supervizi
týmů a nastavil cross teamovou spolupráci napříč stranou. Pokračuje také ve vzdělávání členů
prostřednictvím Moodle a Pirate TV.

● Podílí se na zpřístupňování informací členské základně prostřednictvím moderací DISCO
(diskuze s centrálními orgány), POmalovánek a POdcastu.

Kde máme rezervy:
● Personální odbor se snažil konsolidovat pracovní poměry tak, aby více odpovídaly současnému

trendu, nicméně volební výsledek ve volbách do PS nás uvrhl na opačnou cestu a nyní je nutné
šetřit, kde se dá.

Výzva: Výzvou personálního odboru pro rok 2022 bude zachovat školení SAKO v kvalitě, na kterou jsme
zvyklí, ovšem s nižším budgetem, stejně tak by PO rád udržel leadrovský kurz. Na tuto výzvu plynule
navazuje snaha dobře se připravit a zvládnout komunální volby či udržet stávající tým koordinátorů,
stejně jako spokojenost krajských sdružení. Vzhledem k tomu se nevyhneme práci na senioritě a retenci
stávajících koordinátorů. Zásadní bude také s nízkým nebo nulovým budgetem implementovat výstupy z
projektu Respekt je profi. PO by také rád i nadále udržel kvalitu a vysoký standard výběrových řízení. V
roce 2022 by mělo dojít k finálnímu spuštění Chobotnice a tím usnadnění práce (nejen) PO. Součástí
výzev je také nastavení dalšího směru odboru podle strategie nového RP voleného v lednu 2022.

Kancelář Pirátské strany

Co se podařilo:
● Kromě standardní agendy kancelář zvládla administraci sněmovních voleb, která proběhla

kompletně v režii Pirátské strany a prostřednictvím našich systémů. Na začátku šlo především o
vypracování koncepce administrace voleb, nastavení pravidel hospodaření a harmonizaci 15
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společných koaličních rozpočtů. V průběhu kampaně pak kancelář zajišťovala bezproblémové
financování kampaně, administraci dokladů, konzultace pro hospodáře atd. Po skončení
samotné volební kampaně pak pro kancelář následovalo období konsolidací rozpočtů,
vyrovnávání koaličních podílů, práce na volebním účetnictví a závěrečné finanční zprávě z
volební kampaně.

● Fundraisingový tým spadající pod kancelář pokračoval ve své práci i v roce 2021 s cílem
vybudovat důležitý pilíř financování Pirátské strany ve formě pravidelných přispěvatelů, ale
především se soustředil na volební fundraising, díky kterému jsme za Piráty získali od
významných dárců 8 milionů, kandidáti přispěli 2,5 miliony a od ostatních drobných dárců jsme
obdrželi 1,6 milionu korun.

Kde máme rezervy:
● Kampaň v roce 2021 znamenala pro kancelář mimořádné zatížení a ukázala, že například náš

hlavní ekonomický nástroj Piroplácení je na svých limitech ve schopnosti poskytovat přesné a
srozumitelné informace pro hospodaření jednotlivých středisek.

Výzva: Jednou z výzev bude hladké zvládnutí administrace komunálních voleb. Zkušenosti z kampaně
do PS potvrdily, že politický fundraising může být významným zdrojem financování činnosti politické
strany a i v roce 2022 v něm plánujeme pokračovat.

Technický odbor (TO)

Co se podařilo:
● V rámci přípravy na volby se podařilo vytvořit technicky vyspělý kampaňový web s řadou

vychytávek, technický odbor také se ctí zvládl další ročník nominací do OVK.
● Vzhledem k pandemické situaci strana i v roce 2021 mohla spolehlivě komunikovat na

stranických platformách, o které technický odbor pečuje - Jitsi a Zulipu. Nezanedbatelnou roli
hrají členové TO také při realizaci videostreamů, kterých jsme v době kolem voleb pořádali
enormní množství.

● Technickému odboru se dlouhodobě daří držet vysokou dostupnost systémů.
● Systémy People a Lidé byly nahrazeny systémem Chobotnice (=systém pro jednotnou evidenci

osob, funkcí a týmů a správu jejich oprávnění na pirátských systémech) a při té příležitosti byla
opravena celá řada historických nesrovnalostí v datech. Část Nalodění pak TO nahrazuje
Profilem, který je taktéž součástí Chobotnice.

● Do Heliosu se díky TO nově členové hlásí bezpečněji pomocí Pirátské identity, nikoli hesel, jak
tomu bylo v minulosti.

● Technický odbor v roce 2021 vyřídil celkem 620 podání, cca 40 čeká na dotažení v příštím roce.

Kde máme rezervy:
● Piroplácení a Registr smluv přestávají stačit potřebám našich členů a dodavatelů, v roce 2022

by tedy měla přijít řada na nová a pohodlná řešení, která šetří čas.
● Náš celostátní web a weby všech oblastních sdružení stále nejsou převedeny na Maják. V roce

2022 by se tak mělo stát včetně automatické údržby jinde vedených údajů.

Výzva: Bezesporu nejdůležitější bude udržení kybernetické bezpečnosti. Jako vládní strana si Piráti
nemohou dovolit podvržené maily, výpadky systémů v důsledku útoku a ani únik citlivých dat. V roce
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2022 dojde k dokončení projektu Chobotnice, která bude v následujícím roce adresářem nejen lidí, ale i
týmů. Dojít by mělo i k čistce na Mraku do té podoby, kdy bude mít každý svůj pracovní prostor včetně
prostoru pro citlivé dokumenty. Vzhledem k sérii volebních let se bude hodit i projekt elektronických
kandidátních listin, přebírání údajů z volby.cz a tím pádem automaticky aktuální seznamy volených
zastupitelů.

Administrativní odbor (AO)

Co se podařilo:
● I činnost Administrativního odboru do velké míry ovlivnily volby v roce 2021, vzhledem ke

zkušenostem z předešlých let a snížení časové náročnosti delegací do OVK (okrskových
volebních komisí) se podařilo delegovat téměř do 35 % komisí (přes 5 000).

● Skrz AO se podařilo zajistit přes 30 jednání CF předsedaných dobrovolníky, za což všem, kteří se
zapojili, patří velký dík.

● V podatelně AO bylo v roce 2021 vyřízeno přes 500 žádostí a zpracováno bylo 160 členských
přihlášek (společně s KoKS a oblastními předsednictvy).

● Ve spolupráci s technickým odborem došlo k realizaci první fáze databáze Chobotnice, která
přinesla jednodušší správu žádostí a uživatelských účtů, společně s částečnou synchronizací s
Fórem.

● Nezanedbatelným úspěchem je, že se podařilo zajistit zastupitelnost činností v rámci týmu
administrativního odboru.

Kde máme rezervy:
● I přes opakované žádosti směrem k RP a Koaliční radě se nepodařilo třičtvrtě roku nastavit

optimální komunikaci s volebním štábem.
● Bohužel se nerealizovala aktualizace návodů, školení a další činnosti vztahující se k ochraně

osobních údajů.
● Koncem roku 2021 bohužel došlo k personálnímu oslabení, když AO opustila velice spolehlivá

asistentka.

Výzva: Pro rok 2022 bude zásadní zvládnout nápor činností a požadavků, který na AO padá vlivem
Organizačního řádu, to vše ale se sníženými personálními silami z důvodu snížení rozpočtu AO. V
oslabené sestavě čeká AO i správná administrativa komunálních voleb v roce 2022. Důležité bude také
dotažení rozpracovaného projektu Chobotnice, konkrétně v oblasti správy týmů a skupin, práce s
nováčky a uživateli. Dále pak v oblastech synchronizace fóra a vytvoření funkčního adresáře.
Administrativní odbor by rád dokončil aktualizaci návodů a realizoval školení a další činnosti vztahující
se k ochraně osobních údajů. V plánu je i inventura členských přihlášek.

Zahraniční odbor (ZO)

Co se podařilo:
● V rámci volebních příprav se podařil překlad volebního programu do angličtiny, stejně jako

překlady pro zahraniční novináře a voliče - pro ně Zahraniční odbor překládal zajímavé tiskové
zprávy a to nejen do AJ, ale i do NJ. Pro voliče v zahraničí byl vytvořen web s detailními
informacemi, jak přesně mohou ze zahraničí volit.
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● Podařil se také rozjezd Mladého Pirátstva a zapojení mladých lidí do Young Pirates of Europe.
Skrz Zahraniční odbor se také podařilo navázat bližší spolupráci s několika Pirátskými stranami,
například s Ung Pirat (mladí Piráti ze Švédska) a Slovinskými Piráty. V listopadu a prosinci 2021
probíhala velice intenzivní spolupráce s Pirátskou stranou - Slovensko.

● Díky aktivnímu zapojení spolupracovníků z technického odboru se podařilo dokončení přerodu
webu zo.pirati.cz s informacemi o činnosti odboru a podporovaných občanských a politických
iniciativ (To Jest Wojna, Reclaim Your Face).

● Výzvou pro rok 2021 byla realizace celoevropského připomínkovacího systém pro lepší
rozhodování a lepší propojení a tento bude v nejbližší době dokončen.

● Zahraničnímu odboru se také úspěšně daří zapojování nových lidí i oslovování voličů i zájemců
o zapojení do činnosti ZO v zahraničí.

Kde byly rezervy:
● Primární volby do PP-EU a PPI měly bohužel malou účast kvůli špatnému načasování v době

kolem našich voleb do PS.
● Kvůli nejisté pandemické situaci, ale i kvůli naší vytíženosti na volbách se zasekla organizace

konferencí.

Výzva: Výzvou pro rok 2022 je intenzivní spolupráce s Pirátskými stranami v zahraničí, zejména pak s
Pirátskou stranou – Slovensko, zejména pak její zapojení v komunálních volbách a zapojení našich
dobrovolníků do kampaně a propagace únorového Celostátního fóra a slovenských Pirátů obecně. Pokud
to situace dovolí, měly by proběhnout 2-3 konference tématicky zaměřené na sdílení zkušeností z
komunální politiky ze zahraničí. Zahraniční odbor by také rád zakotvil volby do mezinárodních pirátských
organizací (PP-EU, PPI, YPE) ve volebním řádu CF. Neméně důležitá bude také propagace činnosti
odboru uvnitř strany.

Kontrolní komise (Kontrolní komise)

Co se podařilo:
● Bylo vyřešeno 23 různých podnětů v rámci KK (mimo stížnosti podané k RK a KRK). Jedna

vypracovaná stížnost byla postoupena ke Krajské rozhodčí komisi Praha, 3 stížnosti byly
postoupeny k Rozhodčí komisi. Stav na počátku prosince 2021 je 15 dalších rozpracovaných
podnětů a úkolů.

● Členové KK se zúčastnili projednání nedořešených stížností před RK, podaných v roce 2020,
stejně jako jednání mnoha stranických týmů. V případě zájmu poskytuje Kontrolní komise
podporu ve sporných situacích napříč celou stranou.

● Celkově se daří zlepšovat povědomí o práci Kontrolní komise v rámci strany, proběhla například
jedna diskuze s centrálními orgány (DISCO) zaměřená tématicky přímo na KK.

Kde máme rezervy:
● Ani v roce 2021 se bohužel nezastavil trend, kdy kontrolní komisi opouští členové před

vypršením mandátu a i tento rok bylo potřeba uspořádat (úspěšnou) dovolbu.
● Nepodařilo se výběrovým řízením obsadit pozici interního auditora, zejména z důvodu

nedostatečné výše záměru.

12



Výzva: V roce 2022 končí Kontrolní komisi mandát a v lednu 2022 tedy proběhne nová volba. Většina
stávajících členů má prozatím v úmyslu znovu svůj mandát obhajovat.

Rozhodčí komise (Rozhodčí komise)

Co se podařilo:
● RK za rok 2021 obdržela 4 stížnosti (stav k 30. 11.), z těchto byly 2 vyřešeny (1 schválením

navrženého smíru). Došlo také k dotažení 2 stížností z roku 2020 (1 rozhodnutí bylo vydáno v
odvolacím řízení do nálezu KRK Praha a 1 věc byla vyřešena smírem).

● K RK dorazilo v roce 2021 8 předběžných otázek a všechny byly vyřešeny, nadto byla dokončena
1 otázka z roku 2020.

● RK úspěšně nastavila proces odvolacího řízení, které bylo blíže upraveno v Jednacím řádu RK.
● Z kapacitních důvodů se letos částečně zadrhly práce na vydání nového Rozhodčího řádu.

Nakonec byl tedy záměr na vydání kompletně nového RŘ opuštěn a Jakub Michálek připravil
novelu současného RŘ řešící některé procesní problémy, která je aktuálně v procesu tvorby a
připomínkování u RV.

● RK ustoupila od vytvoření systému na odměňování členů RK. Systém byl v jisté podobě
připraven, ovšem nedošlo k jeho transformaci do žádoucí normativní podoby. Potřeba systému
odměňování klesla z důvodu výrazně sníženého přívalu stížností i předběžných otázek v roce
2021 oproti dřívějším letům, explicitního odmítnutí odměn ze strany vícera členů RK a taktéž z
důvodu ne zcela optimistických rozpočtových výhledů do dalších let.

Kde máme rezervy:
● Ač se RK daří efektivně řešit předběžné otázky, u stížností je efektivita o něco nižší a zpravidla

nedochází k dodržení třicetidenní lhůty pro vyřízení dle §16 Rozhodčího řádu. Důvodem je vyšší
komplexnost stížností ve srovnání s předběžnými otázkami a nutnost uspořádat ke každé
jednotlivé záležitosti zasedání, která se z kapacitních důvodů nemohou konat ve vysoké
frekvenci.

● Dlouhodobě se příliš nedaří prezentace odvedené práce RK, jelikož na ní nejsou dostupné
kapacity členů. Bohužel je to ale také způsobeno častou reakcí na vydaná rozhodnutí v
neprospěch některých projednávaných (a zejména více známých) členů, u kterých dochází ke
kategorickým nařčením Rozhodčí komise z účelově motivovaného jednání. Občas jsou závěry
RK i nevhodně zkreslovány. Přes více či méně trpělivou snahu o vysvětlování, se tyto odsudky
pravidelně u uvedených typů řízení opakují. Toto dokládá, že je ve straně stále nedostatečné
právní povědomí o vnitřních předpisech a rozdílem mezi formami přezkumné a jiné činnosti
vnitrostranických orgánů, ale také nedostatek důvěry k činnosti jiných stranických orgánů. Tento
problém ovšem nemohou překonat RK ani KK, neboť k tomu nedisponují relevantními kapacitami
a obsahem jejich činnosti je zejména přezkumná činnost, ne tvorba vlastního PR.

Výzva: RK chce v roce 2022 především udržet aktuální rychlost ve vyřizování předběžných otázek a
pokusit se o rychlejší postup při řešení stížností. Důležitá bude také spolupráce s RV na aktuálně
projednávané novelizaci Rozhodčího řádu. Zbývá také vyřešit 2 zbývající stížnosti, přičemž 1 řízení již
bylo zahájeno na základě zásadního návrhu při řešení předběžné otázky postupem dle čl. 13 odst. 3
písm. g) Stanov. V neposlední řadě se RK pokusí zajistit dostatečnou administrativní podporu a
společně s ní se vynasnaží vylepšit dostupnost hlavních závěrů rozhodnutí a předběžných otázek
členské základně.
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Závěrečné slovo a výhled do roku 2022

Tento rok byl pro nás jako stranu plný proměnlivých emocí. Nadšení i radosti z jarních průzkumů, v
kterých se odrazila naše kvalitní práce v pandemii. Frustrace či narůstající únavy během kampaně, jež
přerostly v silný smutek a zklamání z volebních výsledků. I opatrné naděje, že díky vládnímu angažmá
budeme moci více prosazovat pirátskou politiku v rámci nejvyšší exekutivy.

Přeji nám, aby se nejen naplnila tato naděje, ale aby se v roce 2022 situace stabilizovala, měli jsme šanci
se nadechnout, nastavili jasný kurz i obstáli v komunálních a senátních volbách. A hlavně vytrvali v
odhodlání měnit naši zemi k lepšímu. Protože to má smysl – dnes stejně jako před 12 lety, když jsme v
politice začínali. Je za námi hodně odvedené práce, ovšem ještě mnohem víc práce leží před námi.
Společně ji krok po kroku dokážeme zvládnout.

Piráti byli vždycky silní, cílevědomí a neuvěřitelně obětaví. Děkuji vám za to, uvědomuji si, že to rozhodně
není samozřejmost a že bez každého jednotlivého z vás bychom nikdy nedokázali obstát. Naše síla se
totiž nikdy neměřila pouze počtem poslanců, ale je v našich lidech jako takových. Proto věřím, že
dokážeme překonat těžké časy, poučit se z nich a v lidské i politické rovině se poprat s jakýmikoliv
výzvami, které nás v roce 2022 čekají. 8. ledna 2022 proběhne převolba předsednictva a už nyní je jasné,
že personální obsazení bude více či méně nové. Těším se na energii, kterou s sebou tato změna přinese
a zároveň děkuji kolegům, kteří doposud v čele strany stáli a odvedli velký kus práce.

Díky za váš čas i pozornost. Opravme naše lodě, chytněme opět dobrý vítr a držme kurz!

Ivan Bartoš, předseda
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